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اب��لاغسیاس��تهاياص��ل44درحال��ي 
پنجمینس��الگردخودراپش��تسرگذاشت
کهبی��شاز10ماهاززمانحضورش��مادر
س��ازمانخصوصيس��ازيبهعن��وانرئیس
جدیدميگذرد.بهعنواننخستینسئوال،چه
ارزیابيایازاجرايایناصلمهمدر5سال
گذش��تهداریدوبهنظرش��ماچهفرصتها،
تهدیده��اوچالشهایيدرای��نمدتایجاد

شدهاست؟
طي 5 � 4 س��ال اخیر تلاش مجدانه اي در رابطه 
با اصل 44 انجام ش��ده است. در این رابطه باید 
چند نکت��ه را بگویم، اول اینک��ه بذري که چند 
س��ال پیش کاشته شد، سن و س��ال 5 � 4 ساله 
دارد و در زم��ان خود به عنوان نخس��تین تجربه 
در س��طح خود بود، چرا که هر چند در گذشته 
هم خصوصي سازي هایي انجام شده بود، محدود 
بود و به س��طح عمق اصل 44 نبود. به مرور که 
جلوت��ر رفتیم، این اصل به هم��راه آیین نامه ها و 
دس��تورالعمل هاي آن دچار تغییراتي ش��د و در 

مجموع حرکت رو جلو بود.
حاص��ل این واگذاري ها از نظر کمي این اس��ت 
که از مرز850هزار میلیارد ریال )85هزار میلیارد 
تومان( گذش��ته ایم. پس از نظر کمّی عدد بزرگ 
است. همچنین در قبال این حجم واگذاري ها و 
تجارب موجود، کیفیت واگذاري ها هم مطلوب 
بوده و انتظار مي رود این تلاش ها در جهت رشد 

و تعامل باشد.

باایناوصاف،ازمس��یرطيشدهاصل44 
طي5سالراضيهستید؟

بله. رضایت دارم. یعني اعداد و ارقام به گونه اي 
است که آنچه در ید و اختیار این قانون بوده، در 
برابر دس��تاورد حاصله قابل دفاع است، اما یک 
نکته را نباید فراموش کرد و آن این اس��ت که از 
مجموع سیاست هاي اصل 44 فقط یک فصل آن 

مربوط به خصوصي سازي کشور است.

یعنيفصلپنجم. 
بل��ه. ام��ا برخي کل اص��ل 44 و سیاس��ت هاي 
موجود را مترادف با خصوصي سازي مي دانند که 
بصراحت مي گویم، چنین نیس��ت. باقي فصل ها 
و نهادها هم باید درست و به موقع اجرا شوند و 
عمل کنند تا ما هم در کنار تلالو کار آنها بتوانیم 

نشو و نماي این قسمت )واگذاري ها( را ببینیم.
ام��ا چالش ه��اي پیش رو که باید ب��ه آنها توجه 
کرد، ش��امل چن��د موضوع اس��ت، اول اینکه به 
اعتقاد شخصي و کارشناسي من که قابل بحث و 
بررسي و نقد است، روح این قانون و سیاست ها، 
مردمي سازي اقتصاد اس��ت. یعني اینکه مردم و 
اکثری��ت جامعه بتوانند در فرصت هاي اقتصادي 
حاص��ل از خصوصي س��ازي با ت��وان، لیاقت و 
تخصص مش��ارکت بیشتري داشته باشند. این را 
بصراح��ت مي گویم و ب��ه آن اعتقاد دارم که اگر 
سیاس��ت هاي اصل 44 آن طور که منویات مقام 
عظماي ولایت اس��ت و در قانون با برخي کم و 
کاستي ها هم پیش بیني ش��ده اجرا شود، شرایط 

ناچاریم و ناگزیر

رئیس سازمان خصوصی سازی:

بعلی رضایی زاده

رئیسسازمانخصوصيسازيدرواکنشبهنقشکمرنگمردموبخشخصوصيدر5سالاجراياصل44،واگذاري400شرکتدر
یکسالرااقداميعاجزکنندهودرعینحال،ناگزیرمیداند؛چهاینکهاصل44قانوناساسيهرچندفقطمحدودبهواگذاريهانیستو
دوبندالفوبآنهمازاهمیتبالایيبرخوردارند،امابهدلیلواگذاريبیشاز531شرکتبزرگوکوچکوالبتهکسبدرآمدبیش
از85هزارمیلیاردتومانيکهباحاشیههاوچالشهایيهمدر5سالگذشتههمراهبوده،طبیعياستکههمهنگاههاازمردمتامسئولان
بهس��ويس��ازمانخصوصيسازيومدیرانآنباشد.اینس��ازماندههاولعمرخودراسپريميکند.تاکنون5رئیسبهخوددیدهکه
آخرینآنپیماننوريبروجردياستکهازاوایلشهریورسالگذشتهجانشینغلامرضاحیدریکردزنگنهشد،اماباگذشت10ماهاز
حضوراوتفاوتدیدگاهرئیسفعلیباقبليکاملًاآشکاراست.تازهترینگفتوگویرئیسسازمانخصوصیسازیایرانرابخوانید.
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اقتصادي کشور به مراتب بهترو بهتر خواهد شد.

جذبتخصصومشارکتوپساندازهاي 
مردميموضوعيمه��موازجملهاهدافدو
بن��دبوجاصل44قانوناساس��ياس��ت،
اماچ��راازحجمواگذاري85ه��زارمیلیارد
تومانبیشاز45درصد،یعني34هزارمیلیارد
تومان،س��هامبهس��هامعدالتواگذارشدو
بخش��يازای��نحجمقابلتوج��هدربورس
عرضهنش��دتامردمبیش��تريبهطورمستقیم
سهامدارشرکتهاياصل44باشند.ازطرف
دیگ��ر،95درصدواگذاريه��اهمبهصورت
بلوكونهخردوتدریجيبود.بنابراینیکي
ازایراده��اياجراي5س��الهاص��ل44عدم
مش��ارکتحداکثريمردموبخشخصوصي
واقعيب��هدلیلنح��وهواگذاريهاوحضور
پرق��درتش��بهدولتيهاونهاده��ايعمومي

است.دراینرابطهچهتوضیحيدارید؟
همان ط��ور ک��ه گفت��م، از نظر کمی��ت و حجم 
واگذاري ها ش��رایط مطلوب ب��ود، چرا که ارقام 
واگذاري ه��ا نجومي بوده و مي تواند یک اقتصاد 
را متحول کند. حتي براي خارجي ها هم باور آن 

سخت است.
ام��ا چالش هایي که اش��اره کردی��د. روح قانون 
چه ب��ود؟ مردمي س��ازي و افزایش مش��ارکت 
عمومي. در این قانون اما چند چالش پیش روي 
ما ق��رار دارد. اول، همان طور ک��ه گفتید، از کل 
واگذاري ها ح��دود 45درصد به س��هام عدالت 
تخصیص داده ش��ده است. س��هام عدالت یعني 
چه؟ یعن��ي 8 �37میلی��ون نفر از اف��راد جامعه 
مشمول دریافت س��هام شدند. خود این یکي از 
خصوصي س��ازي هاي جدي محسوب مي شود. 
مي خواه��م بگوی��م اگر ای��ن عمل ابت��ر نماند 
و قدم ه��اي بعدي هم برداش��ته ش��ود، بیش از 
40درصد از واگذاري ها دس��ت ت��ک تک افراد 

جامعه است. پس به معناي واقعي مردمي سازي 
اقتصاد اتفاق افتاده اما گام هاي بعدي هم اهمیت 

بسزایي دارد.
را  واگذاري ه��ا  از  بخش��ي  می��ان،  ای��ن  در 
و  اجتماع��ي  تأمی��ن  مانن��د  ش��به دولتي هایي 
صندوق هاي بازنشس��تگي گرفته ان��د که فارغ از 
اینکه به عنوان کارشناس بگویم این عمل درست 

است، یا نه بگذارید از زاویه دیگري نگاه کنم.
دولت محترم در لایحه بودجه  رقمي را بابت رد 
دیون این گونه سازمان ها پیش بیني مي کند. براي 
مثال، در لایحه بودجه سال90 تقدیمي به مجلس 
رق��م واگذاري ها به رد دیون ه��ا 70هزار میلیارد 
ریال بود که دوستان ما در مجلس این رقم را به 
10هزار میلیارد ریال افزایش دادند. یعني 3هزار 

میلیارد ریال در مجلس اضافه شد.
در حالي قانون بودجه به سازمان خصوصي سازي 
ابلاغ شد که فرض کنید به عنوان رئیس سازمان، 
اعتقاد دارم واگذاري به ش��به دولتي ها نباید اتفاق 
بیفتد. اما اگر بر اساس این اعتقاد به قانون ابلاغي 
عمل نکنم آی��ا فکر مي کنید ف��ردا من گناهکار 

خواهم بود و باید جواب بدهم؟
پ��س ت��ا زماني ک��ه در قان��ون بودجه کش��ور، 
قانون گ��ذار رقم��ي را براي رد دی��ون پیش بیني 
مي کن��د، همه م��ا به عنوان م��ردان قانون وظیفه 
داریم ای��ن کار را انجام دهیم. چ��ون اگر انجام 
ندهیم، کار خلاف قانون کرده ایم. پس اش��کال 
از س��ازمان خصوص  سازي نیس��ت که سازماني 
وظیفه اي محس��وب مي ش��ود. در قانون بودجه 
مي گویند واریز 45ه��زار میلیارد ریال به خزانه؛ 
س��معاً و طاعتاً. باید تلاش کنیم این رقم محقق 
شود. چون اگر قانون ابلاغ شد، باید آن را انجام 
دهم، اما اگر عرضه ام به این رقم نرس��ید، اعلام 

کنم که تلاش ام را کرده ام.
اما برخي از دوس��تان نمي آیند این را بگویند. در 
عوض، مي گویند در سال ایکس مثلًا در سال 88 

حدود 100 شرکت فروخته شد. اما اگر بخواهیم 
خبر را به درستي منعکس کنیم، باید بگوییم 300 
ش��رکت عرضه شد و برخي هم سه چهار بار اما 
خریداري نداشت، اینکه چرا خریداري نداشت، 
بحث دیگري اس��ت ولي عرضه ه��ا اتفاق افتاده 

است.
پس بخشي از این مطلب که مردمي سازي به طور 
کامل انجام نشده، مربوط به واگذاري شرکت ها 
به ش��به دولتي ها در نتیجه رد دیون هاست، ضمن 
اینکه اگر همه بازارهاي مالي دنیا را جست وجو 
کنی��د، صندوق هاي بازنشس��تگي ج��زء فعالان 

بازارهاي سرمایه اند.

امانهباس��اختارهاوسیستمهايموجوددر 
کشور.

احسنت. آنها به جاي مدیریت شرکت ها، پرتفوي 
گرداني مي کنند. از واگذاري 400 شرکت در یک 

سال عاجزیم، اما چاره اي نداریم.

اگرهممدیريدارند،توس��طمش��مولانو 
بازنشستگانصندوقهاانتخابميشوند،نهاز
سويدولت،بنابراینمباحثمربوطبهخلاءها
ونواقصقانونمربوطبهحضورشبهدولتيها
راهم��گانميدانن��د،امادرای��نمیانبحثي
وجوددارد.شماوقتيبهعنوانرئیسسازمان
خصوصيس��ازيمنصوبشدید،درنخستین
مصاحب��هايکهباهمداش��تیم،اعلامکردید،
خصوصيس��ازيبهمانندهواپیمایياس��ت
ک��هنبایدحرکتآنمتوقفش��ودامابهیک
س��رياصلاحاتوتعمیراتينیازدارد.حال
باگذشت10ماهازحضورشماچهکارهایي
انجامدادیدتااصل44حداقلبهترازگذشته

حرکتکند؟
برخي از این تغییرات درون سازمانی و برخي هم 
برون سازماني است. همان طور که گفتم، سازمان 
خصوصي سازي س��ازمان وظیفه اي است. براي 
مثال، تلاش هایي با آقاي فولاد گر در کمیس��یون 
ویژه اصل 44 مجلس انجام دادیم و مش��کلات 
و محدودیت های��ي را در م��وارد مرب��وط ب��ه 
واگذاري هاي بلوك و غیربلوك تضادهایي وجود 
دارد، بررس��ي کردیم، ب��ه طوري که به فرض در 
عرضه یک بلوك 15 یا 20درصدي س��هام یک 
پالایش��گاه ب��ه ارزش 30 � 20هزار میلیارد ریال 
آیا مي توان انتظار داشت بخش خرد و خصوصي 

جامعه حضور داشته باشد؟ 

ن��ه،چونبخشواقعينداری��م،یااگرهم 
هست،قدمپیشنميگذارد.

درس��ت اس��ت. از آن طرف مي گوییم به جاي 
عرض��ه بلوکي ای��ن 15 یا 20درص��د تمایل به 
عرض��ه خرد و عام آن داریم که در این صورت، 
برخي از گروه ها به دلیل برخورداري از بنیه مالي 
اقدام به جمع آوري س��هام عرضه ش��ده در بازار 
مي کنند و موفق به اخذ یک کرسي هیئت مدیره 
در آن ش��رکت مي ش��وند که قیمت این بلوك با 
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امکان اخذ یک کرس��ي هیئت مدی��ره با قیمت 
سهام خرد آن قابل مقایسه نخواهد بود. در واقع 
از جمع آوري خرد س��هام، طي م��دت کوتاهي 
سود مثلا 10 تا 30درصدي نصیب خریداران آن 

مي شود.

خبچهاش��کاليدارد؟آیااینس��ودباید 
حتماًنصیبدولتشود؟

این نکته درس��ت، اما س��ازمان خصوصي سازي 
که رأساً تصمیم به واگذاري شرکت ها نمي گیرد. 
چون هیئت واگذاري مس��ئول آن است. در این 
رابط��ه بروی��د و تحقیق و تفحص��ي هم بکنید. 
از روز اول��ي ک��ه آمده ام، مي گویم که س��ازمان 
خصوصي س��ازي س��ازماني وظیفه اي است. من 
ارزش گذاري و قیمت گذاري و ضرب و تقسیم 
مي کن��م و مي گویم A ریال ب��راي واگذاري در 

فلان زمان و آن را به هیئت واگذاري مي برم.
مي دانی��د که در این هیئت هم ب��ه عنوان رئیس 
سازمان خصوصي س��ازي حق رأي ندارم، بلکه 
موضوع را به مباحثه مي گ��ذارم تا با صلاحدید 
هیئت تصمیم گیري شود که درست است. چون 
قیم��ت بلوك با قیمت خرد س��هام فرق مي کند، 
چون سهام خرد توان تصمیم گیري و اخذ حداقل 
یک کرسي هیئت مدیره ش��رکت ها را به همراه 
ندارد و قدرت اعمال ندارد، اما س��هام بلوك این 
توان را دارد که مثلا 20درصد بالاي قیمت عرضه 
مي شود. بعد هم هیئت واگذاري معتقد است در 

واگذاري  ها باید جانبداري دولت را بکنیم.

بع��دازمدته��ابالاخ��رهب��انظ��رآقاي 
فولادگرمشخصشدپاش��نهآشیلاصل44
ن��گاهدرآمديدولتبهآناس��ت،برخلاف
خصوصيسازيدرکشورهایينظیرآلمان.به
عنوانکس��يکهجلوداراصل44بودهوهمه
انگشتهايانتقادوگاهاتهامبهسمتشماو
سازمانخصوصيسازياست،نميخواهیدو
سعينکردیددراین10ماهایننگاهدرآمدي
دولتومس��ئولانرابهنگاهحمایتيازاصل
44وصنایعواقتصادتغییردهید؟آیادراین

خصوصکارهایيکردهاید؟
چرا امکان ن��دارد؟ اگر مصاحبه ه��اي قبلي مرا 
ببینی��د، خواهید دید در آن نقدي نیس��ت که به 
واگذاري 400 شرکت در یک سال نکرده باشم، 
چون این تعداد شرکت حتما ما را از اجراي دیگر 
اقدامات لازم عاجز مي کند. باید کمي منصفانه به 
هم نگاه کنیم.400 شرکتي است که هم پالایشگاه 
دارد؛ نیروگاه دارد؛ زهکشي و آبیاري دارد؛ دانش 
بنی��ان دارد؛ نانو تکنول��وژي دارد؛ فوتبال دارد؛ 
خ��دا خیرتان بدهد. مي بینید چق��در تنوع دارد؟ 
این حاکي از چیس��ت؟ حاکي از آن است که در 
حالي دیگر کش��ورها آن هم با اختیارات بیش��تر 
سالانه دو س��ه شرکت واگذاري مي شوند که در 
ایران 400 ش��رکت با تنوع زیاد و زمان محدود 
باید واگذار شوند. آن هم در شرایطي که هر سه 
چهار ماه به مجامع ش��رکت ها برمي خوریم. پس 
با محدودیت هایي که داریم، چه انتظاري دارید؟

آیا من ت��ا هیئت واگ��ذاري تصمیم گیري نکند، 
مي توان��م واگ��ذاري را انج��ام ده��م؟ حتماً نه. 
یعني نمي شود ش��رکتي خارج از تصمیم هیئت 

واگذاري به فروش برسد.
پ��س یک مجراي ما دوس��تان هیئ��ت واگذاري 
هس��تند. بنابراین کاري جز اینکه اطلاع رس��اني 
و مذاک��ره کنی��م و ب��ه دوس��تان تصمیم گیر در 
اصلاح قانون مطالبي را بگوییم، چه کار دیگري 
مي توانی��م انجام دهیم؟ وقتي ب��ا ادبیات خاص 
خودم مي گویم که تعجب آور است که علي رغم 
اینکه پرتفوي ما روز به روز در حال افت اس��ت 

و دیگر شرکتي مانند مخابرات نداریم.

اتفاق��اًدرحاليآقايکردزنگنهبهایننکته 
پاس��خدادهکهباتوجهب��هواگذاري85هزار
میلیاردتوماندارایيدولت،تاکنونازحدود
150هزارمیلی��اردتوم��انکلدارایيحدود
70هزارمیلیاردتوماندیگرباقيماندهوباید
شرکتهایيمانندذوبآهن،هلدینگخلیج،
پالایشگاههاوش��رکتيمانندمليگازکههم

اندازهمخابراتاست،واگذارشوند.
تعهداتي را که در بودجه دیده مي ش��ود، باید در 
کنارش مقایس��ه کنید. زمان��ي بودجه  مي گذارند 
مث��لا 100هزار تا و زمان��ي مي گذارند 300هزار 
تا. نکته اینجاس��ت که باید به ادامه داس��تان هم 
توجه کرد. همان ط��ور که پرتفوي ما رو به جلو 
مي رود و مثلًا پالایشگاه ها را واگذار مي کنیم، آیا 
پالایش��گاه  هاي دیگري هم موجود خواهد شد؟ 
پس ظرف 5 سال حدود 700 تا 850هزار میلیارد 
ریال واگذار شده اما همین امسال در بودجه 90 
دول��ت واگذاري  367هزار میلی��ارد ریالي لحاظ 
شده اس��ت. یعني نصف کل واگذاري ها را یک 

ساله از ما توقع دارند.
این نکته را دوس��تان باید توجه کنند که متوسط 
واگذاري ها در این 5 س��ال س��الانه حدود هزار 
و400میلیارد تومان بود. اگ��ر همین میزان براي 
س��ال 90 بود، اشکالي نداشت، نه اینکه 36هزار 

میلیارد تومان.
پ��سچ��راازس��ازمانخصوصيس��ازي 

نميروید؟نهش��ماون��ههرکسدیگريهم
باش��د،نميتوانداینحجمازواگذاريهارا
درعرضیکسالانجامدهد.درستاست؟

احسنت.

پسچرااینمس��ئولیتراقبولميکنیدو 
یااعلامنميکنیدکهنميش��ودوازس��ازمان

خصوصيسازيخداحافظينميکنید؟
ای��ن گونه نیس��ت. م��ا حرفم��ان را مي زنیم و 
ادعایم��ان و تلاش��مان را هم مي کنی��م. من چه 
گفت��م؟ گفت��م تا زمان��ي که قانون ب��ه تصویب 
نرس��یده بود و در کمیسیون ها مطرح بود، گفتیم 
دس��تیابي به این ارقام با این ش��رایط امکان پذیر 
نیس��ت. چون یادمان باشد اگر هلدینگ هاي گاز 
و پتروش��یمي و پالایشگاه ها آماده بودند و مورد 
اقبال س��رمایه گذاران هم بودند، پس چرا زودتر 
واگذار نش��دند؟ پس هر چه جلوت��ر مي رویم، 
آن دس��ته ش��رکت هایي باقي مي مانند که گیرها 
و سختي هاي بیش��تري دارند. شما نمي توانید با 
مجموعه خطوط نفت و گاز کشور شوخي کنید.

یعنيواگذارياینشرکتهاازفروشمخابرات 
وبانکهاهمسختتروحساستراست؟

بله. حتماً. چون موضوع نفت و گاز کشور است. 
بنابراین اگر از واگذاري مخابرات و بانک ها بیشتر 
نباش��ند، کمتر از آنها هم نیستند. این را دوستان 
نفتي باید بگویند، اما من مي گویم. اگر یک تلمبه 
گاز بخواب��د، کل ش��بکه دچار مش��کل خواهد 
ش��د. چیز ساده اي نیست که امروز تصمیم گرفته 
شود و فردا شرکت هاي گاز و پالایشگاه واگذار 
شوند. این گونه نیست. در این رابطه باید بگویم 
با دوستان نفت جلس��اتي برگزار کردیم و سعي 
کردیم آنها را قان��ع کنیم. حتي خیلي جاها ابرام 
کردیم. اما اعتقاد این اس��ت که وقتي شد قانون، 

حتماً باید در این داستان اجرا کننده قانون بود.
م��ا تلاش خودم��ان را مي کنیم. نگاه کنید س��ال 
گذش��ته براي اولین بار واریز به خزانه به حدود 
90درصد رس��ید. امس��ال هم بنده عین 45هزار 
میلیارد ریال را به حساب خزانه خواهم ریخت.

ام��ادراینمیان1200میلیاردتومانمربوط 
بهاقس��اطف��روش7.8هزارمیلی��اردتوماني
مخابرات،بهجزبانکهاودیگرشرکتهاست

کهدرگذشتهواگذارشدهاند.
درس��ت. بخش��ي از آن مرب��وط ب��ه تلاش هاي 
گذشته اس��ت. اما اینکه بیاییم و خط کشي کنیم 
که این کار مال کارهاي فلان کس بوده، ش��دني 
نیست. چون امروز من تلاش مي کنم و فردا نفر 
بعدي مي آید و از کاشته هاي من برداشت مي کند. 
در عی��ن حال، من که نمي توان��م به خودم نمره 
بده��م، بلکه این دیگران هس��تند که باید درباره 
ما قضاوت کنند در این داس��تان. چون اگر کسي 
ادعا کند، هیچ ایرادي ندارد همین ادعا یک ایراد 

بزرگ است.

برخ�ي کل اص�ل 44 و سیاس�ت هاي 
موجود را مترادف با خصوصي سازي 
مي دانند ک�ه بصراحت مي گویم، چنین 
نیست... روح این قانون و سیاست ها، 
مردمي س�ازي اقتص�اد اس�ت. یعن�ي 
اینک�ه مردم و اکثری�ت جامعه بتوانند 
در فرصت ه�اي اقتص�ادي حاص�ل از 
خصوصي س�ازي ب�ا ت�وان، لیاق�ت و 
تخصص مش�ارکت بیش�تري داش�ته 
باش�ند. ای�ن را بصراح�ت مي گویم که 
اگر سیاس�ت هاي اصل 44 اجرا ش�ود، 
ش�رایط اقتص�ادي کش�ور ب�ه مراتب 

بهترو بهتر خواهد شد


